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 Záleží 
na rychlosti

Jak rychle lze ostříhat ovci? Ti 
nejlepší z nejlepších změří síly 
v oblíbené soutěži Živitelka 
speed shear v pátek od 
9 hodin. Mistrům na to stačí 
necelé čtyři desítky vteřin.

 Klubový 
šampionát

Jedním z řady doprovodných 
programů bude v sobotu  
26. 8. klubový šampionát ple-
mene skotu dexter. probíhat 
bude pod taktovkou němec-
ké sudí silke Warnekeové.

 Sociální 
zemědělství

co se skrývá za termínem so-
ciální zemědělství? předsta-
vuje možnost integrace zdra-
votně a sociálně znevýhod-
něných osob do společnosti v 
prostředí farem a dalších or-
ganizací ve venkovském pro-
středí. V Česku je praktiková-
no již několik let na mnoha 
farmách a v současnosti ten-
to koncept dostává stále vět-
ší prostor, prezentováno bude 
i na Zemi živitelce.

 Národní 
dožínky

Národní dožínky jsou oslavou 
úspěšné sklizně, poděková-
ním přírodě za úrodu a sym-
bolickým zakončením hlavní 
části zemědělského roku. Do-
žínkový průvod začíná v so-
botu v 9:45 hodin u hlavní 
brány Výstaviště, pokračuje 
areálem po hlavní trase. V pi-
vovarské zahradě je slavnost-
ně zahájí ministr zeměděl-
ství společně s dalšími hosty. 
letos poprvé se dožínek zú-
častní kardinál římskokatolic-
ké církve Dominik Duka.

Patří k  legendám našeho zemědělství, 
podařilo se mu zachránit vymírající druh 
původního tuzemského skotu, českou 
červinku. Celý profesní život se věnuje 
genetice a šlechtění zvířat, a tento obor 
prof. Ing. Václav Řehout, CSc., prof. h. c. 
přednáší i na Jihočeské univerzitě.

Zachránil českou červinku!
Jaká vidí poZitiva a negativa genetického šlechtění?

Nestor živočišné genetiky, prof. Ing. Václav Řehout, CSc., prof. h. c.

 Jak to tenkrát s  čes-
kou červinkou bylo?

„Toto původní české ple-
meno bylo počátkem 90. let 
na pokraji vyhynutí. A tak 
jsem se se svým kolektivem 
začal věnovat jeho regenera-
ci. Nakoupili jsme pro Ze-
mědělskou fakultu Jihočes-
ké univerzity tři plemenice 
z posledních 12 kusů skomí-
rajících na Školním země-
dělském podniku ČZU Pra-
ha, sehnali zakonzervova-
né inseminační dávky, na-
startovali spolupráci s cho-
vateli v Německu a Polsku 
a zahájili převodné křížení 
v univerzitním Školním 
zemědělském podniku. Nyní 
už má českou červinku více 
než 30 chovatelů.“

 Jak velká je tedy je-
jich populace?

„Už jich je více než 

400. Většinu mají hobby 
chovatelé, a pak tu jsou dva 
rozhodující podniky. Hlav-
ním je Výzkumný ústav ži-
vočišné výroby, který je i ga-
rantem genetických zdrojů. 
Druhým s více než 40 kusy 
je naše Farma Besednice.“

 Proč je důležité udržo-
vat genové zdroje? 

„Proces uchování starých, 
původních plemen hospo-
dářských zvířat jako poten-
ciálních genových zdrojů 
má dlouholetou historii i své 
důvody – kulturní, vědecké, 
ekonomické, šlechtitelské i 
praktické.“

 A když to rozvedete?
„Kulturní důvody spočí-

vají v povinnosti uchování 
dědictví předků ve výsled-
cích jejich šlechtitelské prá-
ce. Je naší povinností chrá-
nit genetické zdroje stejně 

jako jiná kulturní dědictví. 
Pak jsou tu vědecké důvody 
– genové rezervy koncentru-
jí ve svém specifickém ge-
nomu desítky tisíc genů, z 
nichž dosud známe funkci 
jen malé množiny. Vyhynu-
tím dochází k nenahraditel-
né ztrátě genů, jejichž funk-
ci jsme ještě ani nepoznali.“

 Zmiňoval jste i další 
důvody.

„Ekonomové spočítali, že 
užitek z výsledků ochrany 
genetických zdrojů převý-
ší až 190x náklady na jejich 
konzervaci. A když shrnu 
šlechtitelské a praktické dů-
vody – většinou se jedná o 
konstitučně pevná zvířata, 
plně naplňující pojem inter-
akce genotypu a prostředí.“

 Kdy se prokázala dů-
ležitost takových zdrojů?

„Příkladem využití ge-
netického zdroje ohrožené 
a zanikající populace je zá-
chrana koně Převalského, 
který byl cílevědomou šlech-
titelskou prací v zoologic-
kých zahradách namnožen 
natolik, že mohl být znovu 
vypuštěn do volné přírody.“

 A o které geny jsme už 
přišli?

„Jen od počátku 19. století 
vyhynulo v chovatelsky nej-
vyspělejších zemích, jakými 
jsou Anglie a Francie, téměř 
30 plemen skotu, 10 plemen 
prasat apod. Odhaduje se, že 
denně vymírá 150 druhů ži-
vých organismů, což nazý-
váme erozí biologické diver-
zity, jejíž příčinou je zejmé-
na  činnost člověka spočíva-
jící v intenzifikaci výroby a  
nahrazování starých plemen 
novými, výkonějšími.“ 

 Přišli jsme skutečně 
s vyhynutím jednotlivých 
druhů o jejich geny? 

„Ukazuje se, že ne. Bioar-
cheologové nalézají zacho-
valé fragmenty DNA vy-
hynulých organismů a jsou 
již konány pokusy o rekon-
strukci genotypů, které tyto 
geny tvoří.“

 Prošel obor, který učí-
te, během vašeho života 
evolucí, nebo spíš revolucí?

„Těžko říci. Základy ge-
netiky Mendel položil v 
roce 1865, ale svět je pocho-
pil až o čtyřicet let později, 
v roce 1905. DNA a genetic-
ký kód popsali pánové Wat-
son a Crick roku 1953. O tři-
cet let později ale přišla re-

voluce – objevení polymerá-
zové řetězové reakce (PCR). 
V osmdesátých letech tak 
nastal bouřlivý rozvoj mole-
kulární genetiky, kterému se 
mnou vedené pracoviště za-
čalo plně věnovat.“

 A šlechtění se dostalo 
do úplně jiné dimenze?

„To ano, ale občas se za-
pomíná, že o šlechtění se 
člověk snažil od doby do-
mestikace. Základní meto-
dou byla selekce, kdy se k 
chovu a plemenitbě vybíra-
la zvířata ovladatelná, s po-
žadovanou tělesnou i psy-
chickou výkonností. Ve sle-
du generací člověk vyšlech-
til požadované genotypy 
– nahromaděním odpovída-
jících genů. Ale bylo to tzv. 
naslepo.“

 A pak to změnila revo-
luce v podobě molekulární 
genetiky. Má to i své stinné 
stránky?

„Poznání funkce jednotli-
vých genů a jejich identifi-
kace už v zárodečných buň-
kách, tedy spermiích a oocy-
tech, umožňuje konstruovat 
genotypy potomků výběrem 
rodičů již nikoliv naslepo. V 

Vystaví české 
genetické zdroje!

Na agrosalonu bude představena téměř komplet-
ní kolekce českých genetických zdrojů hospodářských 

zvířat, která zahrnuje přes 30 plemen od koňí přes skot, 
prasata, kozy a ovce, drobná zvířata a ryby až po včelu 

kraňskou. Návštěvníci uvidí např. českou červinku a čes-
ký strakatý skot, ovce  šumavku a valašku, kozu bílou a 
hnědou, přeštické černostrakaté prase či čtyři plemena 
koní (starokladrubský, huculský, slezský norik a česko-
moravský belgik).  „Legislativně je termín genetický 
zdroj používán pro organismy ze zanikajících nebo 

ohrožených populací.  Z tohoto pohledu jsou 
genovým zdrojem nejen živé organismy, ale 

i jejich sperma, vaječné buňky, násado-
vá vejce, embrya, semena rostlin 

apod.,“ říká profesor Vác-
lav Řehout.

Foto Svaz chovatelů českého strakatého skotu, z.s. Pokračujte na straně 6a

Zatímco býk české červinky 
váží až tunu, podobně 

vysoká samice (125 – 135 
cm) mívá 530 – 580 kg.

Pro českou červinku je 
charakteristické až červené 

zbarvení srsti.

Vyznačuje se živým 
temperamentem a 

konstituční pevností. Ideální 
je pastevní chov.

Na klínovité 
hlavě má 

kratší světlé 
rohy.
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Je to jedno z nejskloňovanějších spojení v obo-
ru – precizní zemědělství. „Někdy je vnímáno 
jako návrat k dobré znalosti půdy, což povede 
k ústupu plošné chemizace polí a zatěžování ži-
votního prostředí,“ říká František Švábenický z 
Národního zemědělského muzea. satelitní navi-
gace zase minimalizuje přejezdy pole. Ale patří 
sem i mechanické plečky, prutové brány a mezi-
řádkové kultivátory, které nahrazují použití che-
mie pro likvidaci plevele nebo stroje pro bezo-
rebný systém pěstování plodin.

Jak tedy systém pro minimalizaci chemie 
v praxi funguje? „Zjednodušeně řečeno: Nej-
prve se získají data pozemku, například z vý-
nosové mapy ze sklízecí mlátičky, z půdních 
vzorků ze sklízecí řezačky nebo ze satelit-
ního snímkování. Data poté zpracuje agro-
nom a upraví je s  ohledem na půdní, kra-
jinné a ekologické požadavky. Tato úprava 
tvoří předpisovou mapu, kterou agronom 

nahraje do stroje, a ten poté dle této mapy 
přesně aplikuje třeba hnojiva nebo osivo,“ vy-
světluje libor Matásek z firmy Agrozet. 

podle něj je nyní systém nejrozšířenější u 
strojů, které se používají na ochranu rostlin.

„Precizní zemědělství má v současné době 
nejefektivnější využití u postřikovačů a rozme-
tadel průmyslových hnojiv, kde výrazně zlep-
šuje využití chemických přípravků a hnojiv s 
ohledem na efektivitu, ekologii, ochranu pří-
rody a tvorbu krajiny. Ale precizní zemědělství 
je i o ochraně zvěře. Například značka Pöttin-
ger jako první na světě představila stroj SEN-
SOSAFE, který slouží na ochranu divoké zvěře 
při sklizni travních porostů,“ dodává libor Ma-
tásek z Agrozetu.

metodách genomické selek-
ce u zvířat nevidím negati-
va.“

 Z vašeho tónu přesto 
slyším jisté ale… 

„Jiná je situace s využi-
tím genového inženýrství u 
lidí. Identifikace mutantních 
genů, podmiňujících gene-
tické choroby, je z hlediska 
prevence a mnohdy i léčby 
rozhodně pozitivní proces. 
Problém je v tom, že je mož-
né identifikovat prakticky ja-
kékoliv geny, např. pro na-
dání, agresivitu apod., a při 
asistované reprodukci geno-
typ s požadovanými geny u 
embrya – potomka – vyse-
lektovat. Možnost konstru-
ovat požadované genotypy 
je na dané úrovni civilizace 
rozhodně nepřijatelná.“

 Jakou předpokládáte 
budoucnost šlechtění?

 „Genomická selek-
ce se bude s rozvojem no-
vých molekulárních gene-
tických postupů zpřesňovat. 
Optimalizace genotypů po-
vede ke zvýšení produkč-
ních schopností a výkon-
ností zvířat. Např. dojivost 
skotu, která byla v padesá-
tých letech minulého století 
na úrovni cca 3000 kg mlé-
ka za rok, stoupla nad 12 000 
kg a dále roste. Již součas-
né možnosti umožňují roz-
dělovat dojnice na nositelky 
genů podle druhu mléčných 
bílkovin vhodných nebo ne-
vhodných pro trávení napří-
klad dětí, pro efektivnější 
tvorbu sýrů apod. V 
současnosti jsme se dostali 
do stavu, že technologické 
problémy třídění mléka 
od jednotlivých dojnic 
limitují možnosti nabízené 
genetikou.“

 Co je nyní nejžhavější 
téma ve vašem oboru?

„Nejžhavější téma vidím 
v oboru humánní genetiky 
– genetického léčitelství a 
etických problémů. Žhavým 
tématem jsou také genetic-
ky modifikované potraviny. 
(GMO) Jsem zastáncem je-
jich produkce, protože jsou 
jednou z cest ke zlepšení a 
naplnění potřeb výživy ros-
toucí populace lidstva.“

 Proč myslíte, že GMO 
vzbuzuje tak velký odpor?

„Soudím, že je to z nezna-

losti. Pokud někdo namí-
tá, že GMO jsou mutanty, 
měl by vědět, že mutan-
ty jsou i většina od-
růd jablek, paprik 
či rajčat. Přirozené 
jsou už jen divo-
ce rostoucí plo-
diny. Jestliže se 
říká, že v GMO 
přijímáme více 
genů, pak realita 
je taková, že kaž-
dá buňka potravy 
má asi 25 000 genů. 
Transgenní kukuři-
ce má asi o 0,0004 % 
DNA více, konkrétně je to 
1 gen. A tak bych mohl po-
kračovat.“

 Patříte k legendám ve 
svém oboru. Co byste si v 
něm ještě přál zažít, pro-
zkoumat?

„Oslavil jsem před nedáv-
nem význačné životní ju-
bileum a s humorem bych 
mohl dodat v souladu s pís-
ní: Vše co se dalo, dávno už 
jsem prožil. Nedělám si již 
žádné výzkumné ambice.“

 A otázka poslední: Na 
co se v rámci agrosalonu 
Země živitelka nejvíc tě-
šíte?

„Patřím ke každoročním 
návštěvníkům, někdy i po-
dílníkům tohoto podniku. 
Těším se na ukázky nové 
techniky, technologií, vysta-
vovaná zvířata, abych zůstal 
v obraze. Nejvíce mne ale 
těší, jako nestora živočišné 
genetiky, setkání s ostatní-
mi návštěvníky a vystavova-
teli, mezi nimiž jsou mnozí 
z tisíců mých studentů, kte-
ří absolvovali mé genetické 
přednášky během mého pů-
sobení na Zemědělské, poz-
ději i na Zdravotně sociální 
a Pedagogické fakultě, kteří 
jsou dnes význačnými pod-
nikateli, státními úředníky, 
politiky, zdravotníky i peda-
gogy a se kterými se rád po-
zdravím.“

Ochranou genových 
zdrojů se genetici syste-
maticky zabývají od při-
jetí Konvence o biolo-

gické diverzitě, přijaté v 
Rio de Janeiru r. 1992.

Zemědělství mají zásadně ovlivnit mo-
derní technologie, drony, autonomní stro-
je. Možná to tak bude, třeba se ale těm-
to vizím budou naši potomci smát, stej-

ně jako nyní vzbuzují úsměv na tváři 
minulé představy o budoucnosti.

 Trend: Precizní 
zemědělství

Agrointelli Robotti
• První polní robot využívaný v 
praktickém provozu na farmách 
včetně ČR, autonomní stroj slou-
ží pro nesení nebo tažení země-
dělské mechanizace během celé-
ho roku. Je vybaven jedním nebo 
dvěma spalovacími motory, tří-
bodovým závěsem a natáčecími 
koly, navádění probíhá pomocí 
GNSS systémů s přesností 2,5 cm. 
Obsahuje řadu bezpečnostních 
prvků, jako jsou virtuální hranice, 
za které nevyjede, laserový dál-
koměr pro detekci překážek, stop 
tlačítka a ochranný rám.

Stroj s kosami
Lidé se ve svých odhadech mýlili mno-

hokrát. Koncem 18. století se začaly objevo-
vat koncepce pozoruhodných strojů... „Jedna 

z těchto konstrukcí disponovala žacím ústrojím, 
které tvořil horizontálně uložený rotační mecha-

nismus opatřený kosami. Stroj byl tlačen dopředu, 
přičemž se současně rozbíhalo žací ústrojí. Nápad 
upadl v zapomnění, byl méně efektivní než nůžko-

vý mechanismus v žací liště. Naproti tomu se již 
před 200 lety navrhovaly retenční systémy k za-

chytávání dešťové vody ze střech pro její ná-
sledné využití. Pokrok nevytváří jen revo-

luční nápady, ale také postupný vývoj 
a optimalizace osvědčených řeše-

ní,“ dodává kurátor a historik 
František Švábenic-

ký.

Takhle js me si to představovali...
1931

1982

„Byl jsem překvapen, ko-
lik futuristických vizí na toto 

téma vzniklo,“ říká kurátor 
Národního zemědělského mu-
zea František Švábenický, kte-
rý stojí za unikátní výstavou Ze-
mědělství 4.0, která je k vidění v  
Ostravě. 

„Již dříve, na přelomu 18. a 19. 
století, vycházela obsáhlá knižní 
produkce věnující se novým stro-
jům a koncepcím v zemědělství, 
které se otevřely s průmyslovou 
revolucí. Secí stroje, čistící mlýn-
ky, šrotovníky, sečkovice, sklízecí 
stroje s mechanickými žacími liš-

tami a řada dalších technologií 
byly představeny již na samém 
počátku 19. století. Do parních 
strojů, které v té době sloužily 
vesměs pro čerpání vody z uhel-
ných dolů, byly vkládány obrov-
ské naděje. Na konci 19. století 
se pak objevují vize s plně elek-
trifikovanými farmami. V 50. le-
tech 20. století přichází fascina-
ce robotizací a vesmírným pro-
gramem,“ říká Švábenický.

Zemědělství podle něj smě-
řuje k implementaci sofistikova-
ných technologií – internet věcí 
(IoT), komunikace mezi stro-
ji (M2M), strojové učení/vidění, 
využití dronů, stájových robotů, 

autonomních traktorů, kom-
bajnů, popř. nosičů nářadí, 

senzorů. 
„Masové rozšíření 

těchto technologií ale 
bude probíhat postup-
ně a dlouhodobě. Když 
se ve Skotsku objevily 
první stacionární mlá-
tičky s parním poho-
nem, střídali se jednot-

liví zemědělci z okolí 
při jejich užívání. Přesto-

že tato technická novinka 
šetřila čas a peníze, použí-

valy se k výmlatu obilí tehdy i 
o století později stále cepy. Řada 

Sklízecí mlátička vybavená technologií 
pro vytváření výnosových map.

Postřikovač vybavený technologií pro 
přesnou aplikaci podle předpisové mapy.

Chytré rozmetadlo 
průmyslových hnojiv.

FarmBot 
Genesis 1.6 (RS)
• Je schopen sázet více než 30 druhů rostlin. Me-
chanicky likviduje plevel, zavlažuje a hnojí. Po 
celou dobu dokumentuje stav rostlin a údaje pře-
náší do aplikace v počítači nebo mobilu. K pro-
vozu robot potřebuje elektřinu, připojení k inter-
netu a napojení na vodu. Provoz může být zajiš-
ťován pomocí solárních panelů a baterií, plastové 
komponenty je možné zhotovit na 3D tiskárně. 
Řízení stroje probíhá prostřednictvím aplikace v 
mobilním telefonu, tabletu nebo počítači. 

Dobré i špatné
Nástup souboru technologií země-

dělství 4.0 umožní dosáhnout vyšších 
výnosů s menším počtem lidí, s men-

ší námahou a s úsporou času i materiálu. 
„Jako pozitivum i negativum lze před-
pokládat stále vyšší specializaci obo-

ru. Bude třeba se dále vzdělávat. A 
řada lidí ztratí možnost opravit nebo 

adaptovat si techniku svépomo-
cí,“ předpokládá kurátor a 

historik František Švá-
benický.

Alga Oasis
• Připomíná rostlinu a prezentuje princip fungování 
zařízení pro kultivaci jednobuněčných řas, zvaného fo-
tobioreaktor. Produkty fotobioreaktoru jsou využitel-
né ve vědeckém výzkumu, ve farmaceutickém či po-
travinářském průmyslu nebo pro výrobu paliv. Autor 
– umělec Michal Kohút – tyto principy využívá a trans-
formuje do podoby uměleckého objektu. Algu Oasis 
vytvořil pro Mikrobiologický ústav AV ČR.

Vize elektrifikované farmy roku 2000, 
vytvořená v roce 1903.

Řídicí středisko dálkově ovládané 
farmy s plochou, širokoúhlou 

obrazovkou.

Vize robotické farmy 
z roku 1982.

Zeměděls tví budoucnosti
...a tohle jsou trendy

1903

Výstava 
až do února

Výstava Zemědělství 4.0 je v ostrav-
ském Národním zemědělském muzeu 

k vidění do 28. února 2024. Nabízí oje-
dinělý pohled na historii i možnou bu-
doucnost oboru. „V průběhu konání 

se několik exponátů vrátilo a jiné 
se zase doplnily,“ říká kurátor 

František Švábenický.

mlátiček vyrobených na počátku 
20. století fungovala ještě v 70. 
a 80. letech,“ říká s tím, že  nové 
technologie jsou výrazně náklad-
nější než jejich tradiční varianty a 
obsluha nových technologií vy-
žaduje schopnost jim porozumět 
a naučit se s nimi pracovat, což 
představuje i generační problém.

Doposud byla očekávání, kte-
rá měli tvůrci farem budoucnos-
ti, přehnaná. Podle představ z 60. 
let minulého století měla být v 
současnosti kolonizována plane-
ta Mars. V obřích sklenících měla 
pečovat o rostliny robotická ra-
mena, v noci měly poskytovat 
sluneční světlo družice se zrcadly 
a zemědělství mělo být plně au-
tomatická. 

„Kdo ví, jaký bude svět za 50 
let? Na nezainvestovaných far-
mách bude patrně dosluhovat 
technika vyrobená dnes. Ved-
le toho budeme vídat autonomní 
traktory, kombajny a velké drony. 
Dojde ke změnám stavebně-ar-
chitektonického řešení farem. Ale 
rozumný zemědělec bude mít ve 
stodole stále i základní nářadí,“ 
předvídá František Švábenický.


